



الجمهورية اليمنية
جامعة حضرموت
كلية العلوم الإدارية
قسم العلوم المالية والمصرفية

العوائد النفطية

وأثرها على الودائع المصرفية

وانعكاساتها على النمو الاقتصادي

دراسة مقارنة بين اليمن والسعودية (2009-2015)

إعداد الطالبة

بلقيس عوض عبود العمودي

إشراف الدكتورة

ليبيا عبود صالح باحويرث

قُدِّمَت هذه الرسالة استكمالاً لمتطلبات الحصول على درجة الماجستير

في العلوم المالية والمصرفية

نيابة الدراسات العليا

جامعة حضرموت

سبتمبر ، 2018

ملخص الدراسة:

تهدف الدراسة إلى قياس أثر التغير في الأسعار العالمية للنفط على حجم العوائد النفطية، وحجم الودائع المصرفية المتأتية من الفوائض المالية وانعكاساتها على النمو الاقتصادي، وقد تكونت الدراسة من عدد من الفصول، والخاتمة المحتوية على النتائج والتوصيات، وقد تم استخدام المنهج الوصفي التحليلي.

تطرقت الدراسة إلى التعريف بالعوائد النفطية وتأثرها بالتغيرات في أسعار النفط العالمية، وأثر العوائد في حجم الودائع الحكومية، ولاسيما في الدول التي تمتلك فوائض مالية، وانعكاساتها على النمو الاقتصادي.

كما تناولت الدراسة الودائع المصرفية، والنمو الاقتصادي للجمهورية اليمنية، والمملكة العربية السعودية.

وقد توصلت الدراسة إلى عدد من النتائج أهمها:-

- 1- أن التغيرات في أسعار النفط أثرت بشكل مباشر في حجم العوائد النفطية، الأمر الذي أثر في الودائع الحكومية المصرفية؛ مما انعكس ذلك على النمو الاقتصادي.
- 2- أن زيادة العوائد النفطية تؤدي إلى زيادة الإنفاق الحكومي؛ مما يؤثر في حجم النمو الاقتصادي.
- 3- إن حجم العوائد النفطية الكبيرة للمملكة العربية السعودية أدت إلى زيادة الإنفاق وفوائضها، وأدى ذلك إلى زيادة حجم الودائع الحكومية المؤدية إلى زيادة معدلات النمو الاقتصادي، في حين يختلف الأمر في الجمهورية اليمنية.

وبناءً على ما تقدم تكون أهم توصيات الدراسة: الاستفادة من التجربة السعودية في استغلال عوائد النفط في تنمية الودائع الحكومية، والذي يترتب عليه تحفيز الاقتصاد؛ إذ تعد اليمن من الدول التي تمتلك احتياطات من النفط والثروات غير المستغلة، مما سيحقق فوائض مالية كبيرة تمكنها من رفع معدلات النمو الاقتصادي بشكل كبير.

Republic of Yemen
Hudhramout University
Faculty of Administration Science
Department of Finance & Banking



**The Impact Of Oil Revenues On
Banking Deposits And The
Consequences Of Economic Growth: A
Comparative Study Between Yemen And
Saudi Arabia From (2009 – 2015)**

By

Balgees Awoud Aboud Alamoudi

Superviso

Dr. Libya Aboud Saleh Bahwerth

**A thesis submitted in partial fulfillment of the requirements
for the degree of master in Finance & Banking**

Deanship of postgraduate studies

Hudhramout University

September , 2018

The Abstract

The study aims at measuring the impact of the international oil prices' change upon oil revenues and the bank deposits resulted from excess liquidities and its reflect upon the economic growth. The study is divided into chapters, results and recommendations. The descriptive analytical approach is applied in this study. This study deals with defining oil revenues and the impact of international oil prices' change upon it in addition to the impact of the duties upon the volume of government deposits especially within those countries that have excess liquidities and its reflections on the economic growth.

The study has also dealt with bank deposits and the economic growth of Yemen Republic and of Saudi Arabia as well. The study's most important conclusions are:

- 1- Oil prices' changes has directly affected the volume of oil revenues and also affected the government financial deposits which in turn has its effect upon the economic growth.
- 2- The increase of oil revenues has led to an increase in the government spending which in turn affects the volume of economic growth.
- 3- The volume of Saudi Arabia's oil revenues has led to an increase in spending and in its excess liquidities and as a result it led to an increase in the volume of government deposits which in turn led to an increase in the rates of economic growth unlike what has happened in Yemen Republic.

Accordingly, the study recommends: Taking the advantage of Saudi experience in exploiting oil revenues in developing its government deposits which in turn will lead to catalyzing the economy of Yemen which is considered to be one of the countries that owns unexploited oil reserves and unexploited wealths, could establish excess in the financial liquidities enables Yemen to increase greatly its economic growth rates.